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"ВОЛОНТЕРСТВО - НЕ БЛАГОДІЙНІСТЬ, 
ВІЙСЬКОВІ - НЕ НУЖДЕННІ" 
ІНТЕРВ'Ю З ВОЛОНТЕРКОЮ КІРОЮ РОДКІНОЮ

Ви долучилися до вироб-
ництва FPV-дронів. На яко-
му етапі ця справа зараз? 

Все дуже просто. Мені 
написали хлопці, з якими 
я раніше співпрацювала, 
коли вони були в армії. 
Вони вже списані. Ветера-
ни не можуть продовжува-
ти службу через травми, які 
отримали на фронті, але у 
них є руки, якими вони мо-
жуть працювати та допо-
магати побратимам. Вони 
відкрили цех, де виготовля-
ють FPV, знають усі тонкощі 
роботи із цими девайса-
ми, тому що самі колись їх 
запускали. Розуміють де та 
які деталі треба купувати та 
чому дрон не може кош-
тувати дві тисячі гривень. 
Знають, що таке відірвані 
кінцівки, коли дрон розри-
вається в руках того, хто 
його запускає, бо просто 
десь вирішили зекономити 
на вибуховому елементі.  

Це люди, які все це про-
ходили.

Я знаю скільки люди за-
робляють і які сплачують по-
датки. Я знаю, наскільки це 
відповідає цілі не заробити 
на цьому, а допомогти. Ви-
рішила підтримати, наси-
тити їхнє виробництво за-
мовленнями. Вважаю, що 
наше суспільство здатне 
дати роботу ветеранам та 
допомогти їм знайти себе, 
принаймні під час війни, 
коли не можеш допома-
гати побратимам там. 

Єдина проблема, яка 
пов'язана з FPV, - гроші на 
викуп та неякісне виробни-
цтво. Досі є волонтери, які 
вважають, що можна купи-
ти щось дешевше з Китаю, 
привезти та передати. Є 
тонкощі, в яких треба роз-
биратися, є речі, на яких 
не можна зекономити. 

Як можна назвати сто-
сунки між державою та 
волонтерами?  

До волонтерів принайм-
ні почали прислухатися. І 
коли щось відбувається в 

країні з погляду контролю, 
нарешті спочатку збира-
ється група з голів великих 
благодійних фондів, які за-
ймаються допомогою ар-
мії, обговорюють, і тільки 
потім приймають рішення 
законодавчо. Як, напри-
клад, було з Р2Р переказа-
ми в банках. Понад 150 ти-
сяч переводити на місяць 
не можна. Окей, а що на 
це скажуть волонтери? І до 
нас дослухались.  

Від самого початку дер-
жава не спостерігала за 
волонтерами взагалі, не 
контролювала ці момен-
ти, їй було байдуже. Нас 
колись назвали трьома від-
сотками. Сказали, що во-
лонтерська допомога – це 
три відсотки від загальних 
потреб армії. 

Це дуже сильно тоді обу-
рило волонтерів, тому що 
ми зрозуміли, як до нас 
ставляться. Вони сприйма-
ли волонтерів, і, на жаль, 
багато хто досі сприймає, 
не як спеціалістів, які мо-
жуть прийти тобі на допо-
могу, а такі добрі самари-
тяни, альтруїсти, дурники. 
Ми ж не воюємо, не ліку-
ємо, не рятуємо - добрі 
люди, благодійністю за-
ймаються. А те, що волон-
терство в Україні – це не 
благодійність, і що військо-
ві – це не нужденні, в адек-
ватному якомусь контексті, 
досі не розуміють. 

Яка зараз є демотивація 
для суспільства? 

Ми дуже багато показує-
мо негативного досвіду, а 
не позитивного. Ми пока-
зуємо, як якийсь шахрай 
обікрав волонтерку і пішов 
собі жити прекрасне життя 
на Мальдівах. Або ми по-
казуємо безкарність цього 
моменту. 

Я висвітлюю позитивний 
кейс. Люди, які мені до-
натять, бачать позитивний 
кінець будь-якої історії. Фа-
капи свої я теж показую, я 
розказую, що таке буває - 
це робота, так буває. Не 
помиляється той, хто нічого 
не робить. Я вже давно ка-
зала: допомагати фрон-
ту може людина будь-якої 

професії, на будь-якому 
рівні свідомості та обізна-
ності. Питання тільки в тому, 
чи хочете ви це робити. 

Якщо ви хочете допо-
магати песикам та ко-
тенятам, чи важливо це? 
Важливо. Не так важливо, 
як втримати фронт, але 
якщо ваша компетенція 
дозволяє вам обрати котя-
чий корм і передати його 
у прифронтові зони, будь 
ласка, зробіть це. Ви поч-
нете з котячого корму, але 
в якийсь момент навіть не 
зможете це простежити та 
помітити, як купите евак-ав-
томобіль. 

Я починала, грубо кажу-
чи, зі шкарпеток. Але за-
раз я чудово розумію повну 
комплектацію в евакуацій-
ній автівці. Експертність пи-
тань приходить, але якщо 
ви не будете нічого робити, 
то нічого не зробиться - ло-
гічний висновок. Але почи-
наючи дуже з малого, буде 
якийсь маленький плюсик. 
І не треба цього ні в якому 
разі цуратися. 

Ви повинні зрозуміти цін-
ність того, що робите. На-
віть на рівні шкарпеток. Ви 
розумієте, що ці шкарпет-
ки збережуть чиїсь ноги. 
Просто погугліть, що таке 
окопна стопа і цінність ва-
ших шкарпеток буде на 
вагу золота. І як тільки ви 
зрозумієте для себе, ваша 
мотивація ніколи не згас-
не. 

Довелося змінити ото-
чення із повномасштаб-
ним вторгненням?

Я спілкуюся тільки з тими 
людьми, які були зі мною 
до війни, які зараз допома-
гають мені. У моєму ото-
ченні немає жодної люди-
ни, яка не залучена у війну, 
тому що мені немає про 
що говорити з цією люди-
ною. Це не значить, що я 
"попаяна". Це означає, що 
коли я сиджу з чоловіком, 
який десь за кордоном, він 
перепливав Тису і починає 
розповідати, як важко було 
плисти. Ну, мені не цікаво 
це. Я розумію, що це люди 
різних світів взагалі. Я його 
ніколи не зрозумію, так 

само, як він ніколи не зро-
зуміє мене. Ти зробив свій 
вибір, і я маю право його 
не приймати. Психологію 
залишайте у своїх цивіль-
них питаннях, а не в умовах 
війни. 

Яку користь від волон-
терського досвіду ви ба-
чите надалі?

Я буду займатися вете-
ранською політикою. Я 
буду адаптувати людей, 
допомагати в цьому. На-
віть якщо війна закінчиться 
завтра, по-перше, це не 
означає, що розпускаєть-
ся армія. По-друге, у нас 
є купа неопрацьованого 
і недослідженого досвіду, 
який ми повинні зберегти. 

Нам треба буде бага-
то-багато рук. Крім завер-
шення війни ми отрима-
ємо сотні тисяч людей, з 
якими треба буде пра-
цювати та допомагати. 
Я знаю, що в нас в країні 
після війни буде економіч-
на і політична дупа. І я хочу 
себе підготувати до цього. 

Ветеранська політика - 
ми ще не закінчили війну, а 
ця бульбашка вже тріщить. 
Я вже не говорю про те, 
що буде, коли всі ці люди 
повернуться. І в якому ста-
ні вони повернуться? Що 
вони будуть робити? Ми 
очікуємо на певну кількість 
суїцидів, домашнього на-
силля. Але ми очікуємо й 
на те, що певна кількість 
повернеться до нормаль-
ного життя і піде працювати 
далі. Нам треба це прора-
хувати й вже готувати себе.

Переглянути повне ін- 
терв'ю з пані Кірою, а та-
кож іншими українцями та 
українками, які змінюють 
країну на краще, можна 
на каналі:

Інтент зустрівся із волонтеркою Кірою Родкіною трохи більше, ніж за рік після попережньої розмови. Спілкувалися про випадки покарання за 
махінації із волонтерством, виготовлення FPV-дронів, роботу ветеранів, вертикальні зв'язки, мобілізацію і суспільство у соцмережах. Дивіться 
у повному варіанті та читайте у скороченому, ексклюзивне інтерв'ю на Інтенті про жорстокі уроки, півміри під час війни, зв'язок держави та 
волонтерів. 
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ЗВІТУВАННЯ ДЕПУТАТА: 
ПРОСТІ КРОКИ ДО ДОВІРИ ВИБОРЦІВ

 
Як депутату звітувати

Поради від команди гро-
мадської кампанії "Атес-
тація депутатів місцевих 
рад":

1. Прямі етери. Це чудо-
ва можливість поспіл-
куватися з виборцями 
в реальному часі. Від-
повідайте на питання, 
розповідайте про важ-
ливі рішення і слухайте 
своїх виборців.

2. Презентації та відео. 
Презентуйте резуль-
тати своєї роботи за 
допомогою відео або 
слайд-презентацій. Це 
дозволить наочно про-
демонструвати ваші 
досягнення.

3. Звіти та дописи. Пу-
блікуйте короткі звіти 
про свої дії, ухвалені 

рішення та реалізовані 
проєкти. Не забувайте 
про регулярність – це 
допоможе залишатись 
у полі зору виборців.

4. Опитування та голосу-
вання. Залучайте гро-
маду до обговорення 
важливих питань. Це 
дасть вам зворотний 
зв'язок і допоможе кра-
ще зрозуміти потреби 
виборців.

5. Фото та фотозвіти. 
Додайте до публікацій 
фотографії з ваших 
заходів, зустрічей чи 
робочих моментів. Це 
зробить ваші звіти більш 
живими і правдоподіб-
ними.

6. Прийом виборців. Регу-
лярно інформуйте гро-
маду про дні та години 
прийому. Публікуйте 
анонси, фото з прийо-

мів (за згодою грома-
дян), а також короткі 
підсумки вирішених 
питань. Це демонструє 
відкритість та готовність 
до діалогу з виборця-
ми.

Будьте активними та від-
критими для громади!

Звітування – це важли-
вий елемент побудови 
довіри і підтримки се-
ред виборців. Активно 
ділитися своєю робо-
тою, слухати і реагува-
ти на запити громади - 
це створює позитивний 
імідж та зміцнює взає-
модію з людьми. 

Важливо, щоб вибор-
ці відчували, що депутат 
прагне змін на краще 
для добробуту міста та 
своїх громадян.

У сучасному світі публічна діяльність депутата не може бути без прозорості та комунікації з виборцями. Соцмережі, зокрема такі як 
facebook, стали важливим інструментом для звітування та взаємодії з громадою. Чим більше депутат буде інформувати виборців про свою 
роботу, тим більшу довіру і підтримку він отримає.

13 грудня виповни-
лося 10 років із дня за-
снування Громадського 
Партнерства "За про-
зорі місцеві бюджети!". 
Партнерство координує 
Одеська обласна ор-
ганізація ВГО "Комітет  

виборців України". 

Партнерство - це пер-
ша та єдина в Україні 
мережа 20 громадських 
організацій із 16 регіо-
нів, що працює з понад 
130 громадами України  
задля ефективного 
формування й викори-
стання місцевих бю-
джетів в інтересах гро-

мад.

Більше про діяльність 
Партнерства:

ГРОМАДСЬКОМУ ПАРТНЕРСТВУ "ЗА ПРОЗОРІ МІСЦЕВІ 
БЮДЖЕТИ!" ВИПОВНИЛОСЯ 10 РОКІВ!
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ОДЕСЬКА МІСЬКА РАДА:  
ЗАВЕРШАЛЬНА СЕСІЯ РОКУ ТА БЮДЖЕТ МІСТА-2025

В Одеській міській раді 
вже за усталеною звичкою 
велика частка проєктів рі-
шень, запропонованих на 
розгляд депутатів, опри-
люднюється з порушенням 
законодавства, менше ніж 
за 10 робочих днів. Так, по-
передній порядок денний 
оприлюднено лише 21 ли-
стопада, а окремі проєкти 
рішень з'явилися на сайті 
за день до сесії або безпо-
середньо перед її почат-
ком 4 грудня.

Організаційні питання

Одним із перших питань, 
що розглянули депутати, 
стало внесення змін до 
Регламенту міської ради. 
Тепер разом із проєктами 
рішень сесій повинні опри-
люднюватися і поправки. 

Зазнали змін декілька По-
ложень про департаменти 
та управління. В новій ре-
дакції були прийняті Поло-
ження про департаменти 
внутрішньої політики та 
охорони здоров'я, управ-
ління ДАБК. Зокрема, змі-
нили Положення про де-
партамент з організації 
роботи Одеської міської 
ради. У новій редакції роз-
ширено перелік завдань 
та функцій Департаменту 
у сфері цифровізації, вза-
ємодії з громадськістю та 
забезпечення прозорості 
роботи міської ради через 
електронні сервіси. Дода-
но завдання з організації та 
консультативної допомоги 
депутатам, а також під-
тримки взаємодії між вико-
навчими органами ради 
та депутатами. Як зазначе-
но в пояснювальній запис-
ці до проєкту, ці зміни були 
обумовлені суттєвим онов-
ленням законодавства та 
розширенням функцій 
Департаменту за останні 
роки, що не було врахова-
но чинним Положенням.

Сталися зміни в депутат-
ському корпусі. На сесії 4 
грудня заяву про складан-
ня депутатських повнова-
жень подала депутатка 
від фракції "Довіряй ділам" 
Людмила Варавва. За по-
відомленнями у ЗМІ, депу-
татка наразі живе у США, 
тож на сесіях міськради не 
з'являється. Свої голоси за 
припинення її повноважень 
віддали 43 депутати. 

Цікаво, що під час цієї 
ж сесії оперативно було 
приведено до присяги 
нову депутатку замість 
Людмили Варавви. Як пові-
домив під час сесії секре-
тар Одеської міської ТВК 
Альберт Байжанов, нею 
стала лікарка Антоніна 
Капрош. Зазначимо, що в 
аналогічних ситуаціях, коли 
замість вибулих депутатів 
від фракцій "Європейська 
солідарність" та "Слуга на-
роду" треба було завести 
нових обранців, одеська 
ТВК приймала рішення 
протягом місяців.

Тож станом на завер-
шення 2024 року після всіх 
змін маємо наступну си-
туацію з кількістю депутатів:

Фактично від фракції "До-
віряй ділам" в раді працю-
ють 18  депутатів за  наявних 
20 мандатах. Олег Брин-
дак перебуває в ЗСУ, а 
партія "Довіряй ділам" після 
гучних скандалів фактично 
припинила будь-які зв'язки 
з ним. Колишнього голову 
постійної депутатської ко-
місії з комунальної власно-
сті Олександра Матвєєва 
оголошено в міжнародний 
розшук.

Фракція "Європейська 
Солідарність" має повний 
склад у 10 депутатів. 

Фракція "Слуга наро-
ду" має у повному скла-
ді  9 депутатів, також сюди 
"умовно" можна додати 
позафракційного секре-
таря ради Ігоря Коваля, 
який обирався від партії.

Депутати від забороне-
них Партії Шарія та "ОПЗЖ" 
стали позафракційни-

ми. Де-юре від колишньої 
фракції "ОПЗЖ" в раді 
налічується 15 депутатів, 
але фактично їх 12. Нікіта 
Авдєєв, Богдан Гіганов та 
Віталій Саутьонков хоча 
і "значаться" депутатами, 
зникли з публічного про-
стору міста та країни  з 
початку повномасштаб-
ного вторгнення. З колиш-
ньої фракції партії Шарія з 
шести депутатів залишився 
тільки Іван Семчук, який та-
кож жодного разу не був у 
раді з 24 лютого 2022 року.
Тож за списком Одеська 
міська рада де-юре налі-
чує 56 депутатів, але фак-
тично можуть брати участь 
у роботі ради та її органів 
не більше 50.

Протягом 2024 року зміни 
торкнулись і складу постій-
них комісій. Під час сесії 4 
грудня депутатку Оксану 
Антонішак було виклю-
чено зі складу постійної 
комісії з питань культури, 
туризму та міжнародних 
відносин, натомість її вклю-
чено до складу постійної 
комісії з питань комуналь-
ної власності, економічної, 
інвестиційної, державної 
регуляторної політики та 
підприємництва. Нага-
даємо, що вже ексдепу-
татка Людмила Варавва 
була у складі комісії з ко-
мунальної власності, як і 
розшукуваний Олександр 
Матвєєв. Тож без них ця ко-
місія залишилась у складі 
двох депутатів і не змогла б 
працювати. 

Про бюджет та фінанси

Як зазвичай, на останній 
черговій сесії року депута-
ти приймають бюджет мі-

ста та розподіляють його за 
місцевими цільовими про-
грамами. Загальний обсяг 
бюджету на 2025 рік скла-
дає 12,1 млрд грн, видат-
ки - 12 млрд грн. Фактично 
бюджет затверджено на 
рівні двох попередніх років.

Якщо порівняти, як змі-
нювався бюджет Одеси з 
початку каденції депутатів 
VIII скликання, то можна 
побачити таку динаміку:

2025 рік - 12,1 млрд грн

2024 рік - 12,6 млрд грн

2023 рік - 10,5 млрд грн

2022 рік - 12,8 млрд грн

2021 рік - 11 млрд грн

Обсяг міського бюджету 
за роками вказано за за-
твердженим рішенням на 
початку кожного року.  Річ-
ні звіти про виконання бю-
джетів мають уточнені дані. 

Під час засідання депу-
тати неодноразово наго-
лошували, що в умовах 
збройної агресії росій-
ської федерації значна 
частина міського бюджету 
спрямовується на оборон-
ну діяльність, підтримку вій-
ськових, а також допомогу 
постраждалим від воєнних 
дій. 

Попри складність розпо-
ділу бюджетних коштів на 
розвиток міста, рішенням 
про затвердження бюдже-
ту було збільшено депутат-
ський фонд. На 2025 рік 
закладено суму у розмірі 
280 млн грн (з розрахунку 
по 5 млн грн на 56 депута-
тів). У 2024 році загальний 
обсяг цієї статті витрат ся-

гав 244 млн грн (по 4 млн 
грн на депутата). 

На реалізацію міських 
цільових програм у 2025 
році закладено близько 
35% бюджету. Так, рішен-
ням про бюджет на реалі-
зацію 28 цільових програм 
виділено суму у 4,3 млрд 
грн. Якщо проаналізувати 
цю статтю витрат детальні-
ше, маємо такий розподіл 
за напрямами програм: 

• Транспорт та інфра-
структура – 1,7 млрд грн

• Соціальна підтримка 
та охорона здоров'я –  
1,4 млрд грн

• Охорона навколишньо-
го середовища та захо-
ди з енергозбереження – 
558 млн грн

• Безпека і оборона – 548 
млн грн

• Освіта, культура та на-
ціональна ідентичність – 
123 млн грн

• Інші програми – 40 млн 
грн

Особливу увагу під час 
сесії було приділено об-
говоренню питання щодо 
процедури компенсації 
жителям міста Одеси за 
пошкоджене або зруй-
новане житло у пам'ятках 
культурної спадщини. 

Ще на початку сесії 
міський голова Геннадій 
Труханов виступив з про-
мовою щодо відсутності 
законодавчого механізму 
отримання компенсації 
за пошкоджене житло за 
програмою "єВідновлен-
ня" мешканцями будинків, 
що мають статус пам'яток 
культурної спадщини.  

Тож депутатський корпус 
звернувся до Верховної 
Ради та Кабінету Міністрів 
України з проханням тер-
міново врегулювати дане 
питання та створити умо-
ви для того, щоб власники 
квартир у пошкоджених 
або зруйнованих будин-
ках-пам'ятках архітектури 
мали таке саме право на 
компенсацію за пошкод-
жене житло, як і інші гро-
мадяни.

В Одеській міській раді 4 грудня відбулася завершальна сесія 2024 року, що стала початком підготовки міста до наступного року. Це засі-
дання - своєрідний підсумок роботи депутатського корпусу за поточний рік. Як проходила сесія та які були прийняті рішення, проаналізували 
експерти всеукраїнської громадської кампанії "Атестація депутатів місцевих рад".
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ЯК ЗНЯТИ АРЕШТ З МАЙНА БОРЖНИКА  
ПІСЛЯ ЗАКІНЧЕННЯ ВИКОНАВЧОГО ПРОВАДЖЕННЯ

Чому накладений на 
майно арешт не зня-

тий після закінчення строків 
виконавчого провадження 
та наскільки подібні ситуа-
ції є поширеними?

Непоодинокими є випад-
ки, коли після відкриття ви-
конавчого провадження ви-
конавець вчиняє виконавчі 
дії шляхом винесення по-
станови про арешт майна 
боржника, але попри ви-
моги Закону України "Про 
виконавче провадження" 
після спливу визначених 
законом строків арешт не 
скасовується.

Причини різноманітні:

• законодавчі прогалини  
в аспекті відсутності чітких 
інструкцій для виконавців;

• труднощі організаційно-
го характеру у Держав-
них виконавчих службах;

• відсутність звернень від 
боржника.

З аналізу документів, 
опублікованих у Єдиному 
державному реєстрі су-
дових рішень, вбачаєть-
ся, що за захистом своїх 
порушених прав до судів 
зверталися тисячі українців. 
І це тільки офіційна ста-
тистика, реальна ще біль-
ша. Адже велика кількість 
людей не знає, що на їхнє 
майно накладений арешт, 
бо виконавчі служби не ін-
формували, а самостійно 
дізнатися буває немож-
ливим у зв'язку з відсутніс-
тю інформації у відкритих 
державних реєстрах.

Така ж проблема спітка-
ла й Івана (ім'я змінене), 
який звернувся до громад-
ської приймальні Україн-
ської Гельсінської спілки з 
прав людини в Одесі із за-
питом на правову консуль-
тацію. Іван хотів продати 
свою квартиру та звернув-
ся до нотаріуса з метою 
вчинення відповідних нота-

ріальних дій, де дізнався, 
що на все його майно 
накладений арешт та ого-
лошено заборону на його 
відчуження.

Вже потім Іван дізнався, 
що одне з комунальних 
підприємств Одеси звер-
талося до суду у зв'язку з не-
сплатою ним комунальних 
послуг ще у 2014 році, по-
зовні вимоги комунального 
підприємства суд вирішив 
задовольнити. Про відкриті 
судові провадження Іван і 
гадки не мав, заборгова-
ність з комунальних послуг 
давно була сплачена, а 
арешт та заборона відчу-
ження на все майно Івана 
залишилися.

Виконавча служба пові-
домила, що строк збері-
гання паперових матеріа-
лів виконавчих проваджень 
складає три роки, і ста-
ном на теперішній час ма-
теріали виконавчих прова-
джень відсутні (знищені). 
Можливості зняти арешт 
виконавча служба не має 
й пропонує звертатися до 
суду, що Іван і зробив.

Судове провадження 
досі триває, але зазнача-
ємо, що у подібних відно-
синах є позитивна судова 
практика. Так, Касаційний 
господарський суд у скла-
ді Верховного Суду у по-
станові від 14 серпня 2023 
року у справі № 927/322/14 
вказав:  

1) наявність протягом 
тривалого часу (майже 
10 років) нескасованого 
арешту на майно борж-
ника за умови відсутності 
(закінчення) виконавчого 
провадження та майно-
вих претензій з боку стя-
гувача є невиправданим 
втручанням у право особи 
на мирне володіння своїм 
майном;

2) незняття виконавцем 
арешту з майна боржника 

у виконавчому проваджен-
ні після закінчення виконав-
чого провадження є про-
типравною бездіяльністю 
органу державної вико-
навчої служби, і порушене 
право скаржника підлягає 
захисту;

3) закінчення виконавчого 
провадження у розумінні 
вимог вказаного Закону 
України "Про виконавче 
провадження" передбачає 
зняття арешту та скасуван-
ня вжитих раніше заходів 
примусового виконання 
рішення, про що зазнача-
ється у постанові про вчи-
нення відповідної дії;

4) застосування арешту 
майна боржника як об-
межувальний захід не по-
винен призводити до по-
рушення статті 1 Першого 
протоколу до Конвенції 
про захист прав людини і 
основоположних свобод, 
що свідчить про необхід-
ність його застосування 
виключно у випадках та за 
наявності підстав, визначе-
них законом.

Який алгоритм дій для 
зняття арешту з майна 

після закінчення виконавчо-
го провадження?

Перед позивачами ча-
сто стоїть питання вибору 
відповідної юрисдикції. За 
такою категорією справ, 
як показує судова практи-
ка, звертаються як до адмі-
ністративних судів, так і до 
судів, які видали рішення 
щодо обтяження майна 
(цивільні або господар-
ські).

Тож наводимо покроко-
ві алгоритми дій для зняття 
арешту з майна після за-
кінчення виконавчого про-
вадження для обох юрис-
дикцій. 

Так, у разі звернення до 
суду, який видав рішення 
щодо обтяження майна, 
варто зробити наступне:

1) зверніться із запитом 
до Державної виконавчої 
служби стосовно надання 
інформації щодо наявно-
сті відкритих або закінчених 
виконавчих проваджень;

2) на підставі отриманої 
інформації рекоменду-
ємо скласти клопотання 
до керівника відділу Дер-
жавної виконавчої служби 
з вимогою зняти існуючі 
поза межами будь-якого 
виконавчого проваджен-
ня арешти, накладені на 
майно (кошти);

3) у межах 10-денного 
строку з моменту отри-
мання відповіді від Держав-
ної виконавчої служби на 
вказане клопотання звер-
нутися до суду, який видав 
виконавчий документ, зі 
скаргою на дії (бездіяль-
ність) державного виконав-
ця та просити зобов'язати 
державного виконавця зня-
ти арешт з майна.

Про ефективність вказа-
ної послідовності дій свід-
чить судова практика. Так, 
у постанові від 20.06.2018 
Верховного Суду у скла-
ді колегії суддів Другої су-
дової палати Касаційного 
цивільного суду у справі 
№210/1072/15ц йдеться 
про боржника, який звер-
нувся до суду зі скаргою 
на бездіяльність державно-
го виконавця, в результаті 
чого останнього зобов'яза-
но провести виконавчі дії 
по зняттю арештів з неру-
хомого майна та грошо-
вих коштів.

У разі звернення до адмі-
ністративного суду варто:

1) звернутись із заявою 
до Державної виконавчої 
служби з вимогою зняти 
арешт з майна;

2) звернутися до адміні-
стративного суду з позов-
ною заявою, у якій просити 
зобов'язати орган Держав-
ної виконавчої служби зня-

ти арешт з нерухомого 
майна позивача.

Зазначимо, що Верхов-
ний Суд у складі колегії 
суддів Касаційного ад-
міністративного суду у 
постанові від 27.03.2020  
дійшов висновку, що нез-
няття відповідачем арешту 
з майна боржника у ви-
конавчому провадженні 
при поверненні виконав-
чого документа стягувачу є 
протиправною бездіяльніс-
тю органу Державної вико-
навчої служби, і поруше-
не право підлягає захисту 
шляхом зобов'язання відпо-
відача зняти арешт з неру-
хомого майна позивача.

Для отримання правової 
допомоги та інших послуг 
Громадської приймальні 
УГСПЛ в Одесі, звертай-
тесь:

• за телефоном або  
у месенджерах viber/
w h a t s A p p / t e l e g r a m : 
+380951794975

• електронною поштою: 
odesakvu@cvu.od.ua

• на сторінку facebook: 
facebook.com/CVUOdesa 

Більше правових консуль-
тацій за посиланням:

Виконавче провадження - завершальна стадія судового провадження, без якої сам факт прийняття будь-якого рішення суду втрачає сенс. 
На практиці нерідко виникають ситуації, коли після закінчення виконавчого провадження арешт, накладений для забезпечення виконання 
рішення на майно боржника, залишається. Фактично особи позбавляються права на вільне розпорядження своїм майном. Адвокатка та юрист 
громадської приймальні Української Гельсінської спілки з прав людини в Одесі Юлія Лісова й Артем Таукач роз'яснили, чому обтяження може 
залишатися після завершення виконавчого провадження та наскільки поширеними є подібні випадки. Також правники надали покроковий 
алгоритм дій для зняття таких обтяжень та навели актуальну судову практику у подібних правовідносинах.

Публікація підготовлена Громадською приймальнею Української Гельсінської спілки з прав людини у м. Одесі.

Громадська приймальня Української Гельсінської спілки з прав людини (УГСПЛ) у м. Одесі працює на базі Одеської обласної організації ВГО "Комітет виборців 
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Щорічно з 25 листопа-
да до 10 грудня в рамках 
міжнародної акції "16 днів 
проти насильства" про-
водяться різноманітні за-
ходи, спрямовані на те, 
щоб привернути увагу 
суспільства до проблем 
насильства в сім'ї, торгівлі 
людьми, захисту прав ді-
тей та жінок. 

Міжнародна кампанія 
"16 днів проти насильства" 
починається 25 листопа-
да (у Міжнародний день 
боротьби з насильством 
щодо жінок) і закінчується 
10 грудня (Міжнародним 
днем прав людини). Ча-
сові рамки кампанії були 
обрані, щоб символічно 
поєднати насильство над 
жінками та права люди-
ни та наголосити, що на-
сильство є порушенням 
прав людини.

У 2024 році Громадський 
центр правосуддя в м. Та-
тарбунари традиційно під-
тримав міжнародну акцію. 
Протягом 25 листопада - 
10 грудня фахівці Громад-
ського центру правосуддя 
спільно з представниками 
органів поліції, пробації, 
державної правової допо-
моги та органів місцевого 
самоврядування провели 
низку просвітницьких та на-
вчальних заходів, а також 
експертне обговорення. 

Під час вуличних акцій 
правники пояснювали жи-
телям громади, як захи-
ститися від домашнього 
насильства, які спеціальні 
заходи можуть застосову-
ватись до кривдника та де 
можна отримати допомо-
гу.

25 листопада 2024 року у 
медіацентрі Татарбунар-
ської міської публічної бі-
бліотеки пройшла зустріч 
правників Громадського 
центру правосуддя з пред-
ставниками відділу культу-
ри Татарбунарської місь-
кої ради. 

Окрім обговорення про-
блем гендерно зумовле-

ного насильства в умо-
вах війни, було узгоджено 
спільні інформаційні за-
ходи з різних аспектів прав 
людини як протягом акції 
"16 днів проти насильства", 
так і в цілому на наступний 
рік.

Також цього дня на базі 
Громадського центру 
правосуддя відбулися ко-
ординаційні двосторонні 
зустрічі з партнерськими 
організаціями. Зокрема, 
керівник Громадського 
центру правосуддя Леонід 
Семененко зустрівся з ін-
спекторкою служби освіт-
ньої безпеки Білгород-Дні-
стровського РВП Алісою 
Маркович. Під час зустрічі 
обговорили план дій з про-
ведення всеукраїнської 
акції "16 днів проти насиль-
ства", тематику зустрічей 
та спільних заходів з питань 
протидії насильству у під-
літковому середовищі.

28 листопада 2024 року в 
рамках акції "16 днів проти 
насильства" в м. Татарбу-
нари відбувся круглий стіл 
з проблематики домаш-
нього насильства в умо-
вах повномасштабного 
вторгнення. Участь в обго-
воренні прийняли пред-
ставники Громадського 
центру правосуддя, відділу 
культури Татарбунарської 
міської ради, бібліотекарі, 
фахівці служби у справах 
дітей, поліцейські офіцери 
громади. Під час заходу 
було акцентовано увагу на 
посиленні проблематики 
домашнього насильства 
в умовах війни. Зокрема, 
згідно з даними відділу про-
тидії домашньому насиль-
ству Офісу генерального 
прокурора, з початку по-
точного року в Україні від-
крили 8 185 кримінальних 
проваджень, пов'язаних із 
домашнім насильством, 
що на 80% більше ніж то-
рік.

Присутні на обговоренні 
представники поліції також 
підтвердили, що пробле-
ми цього виду насильства 

під час війни значно зрос-
ли, і багато таких проявів є 
у родинах військовослуж-
бовців, які прибули після во-
єнних дій і списані у запас. 

Керівник Громадського 
центру правосуддя в м. 
Татарбунари Леонід Се-
мененко в цьому контексті 
підкреслив необхідність 
належної організації пси-
хологічної реабілітації вій-
ськових. Також правоохо-
ронці мають взаємодіяти 
із державними та кому-
нальними спеціалізовани-
ми службами підтримки, 
а також громадськими 
організаціями для надан-
ня комплексної допомоги 
постраждалим - правової, 
психосоціальної та ме-
дичної, а також отримання 
тимчасового притулку.

Для учнів 10 класів місце-
вого ліцею 28 листопада 
2024 року Громадський 
центр правосуддя спільно 
з поліцейськими провели 
навчальний захід з темати-
ки протидії насильству над 
особою та права на необ-
хідну оборону. 

" Тема зустрічі для ді-
тей була цікавою, 

особливо щодо питань 
необхідної оборони", - за-
значила інспекторка служ-
би освітньої  безпеки Біл-
город-Дністровського РВП 
Аліса Маркевич. 

Ще один навчальний за-
хід пройшов 4 грудня 2024 
року для студентів ДНЗ "Та-
тарбунарське професій-
но-технічне аграрне учи-
лище". Під час цієї зустрічі, 
розглянуто питання щодо 
протидії домашньому на-
сильству та запобігання 
проявам злочинності у мо-
лодіжному середовищі.

10 грудня 2024 року у ме-
діацентрі Татарбунарської 
міської публічної бібліоте-
ки пройшла інформацій-
на зустріч з громадськістю 
міста з нагоди Міжнарод-
ного дня прав людини, за-
снованого Генеральною 
асамблеєю ООН. Саме 

цього дня, у 1948 році Ор-
ганізація Об'єднаних Націй 
прийняла Загальну декла-
рацію прав людини. 

Представники Громад-
ського центру правосуддя 
в м. Татарбунари нага-
дали основні положення 
Загальної декларації прав 
людини та наголосили про 
важливості міжнародних 
інструментів правосуддя 
щодо міжнародних злочи-
нів, які вчиняє рф. 

Тетяна Стоянова, біблі-
отекарка та громадська 
радниця, зазначила, що 
міжнародна спільнота 
має захистити ті народи, 
які потерпають від агре-
сивних дій своїх сусідів на 
кшталт російської феде-

рації, яка асоціює себе 
із країною-засновницею 
ООН та входить до складу 
Ради безпеки цієї органі-
зації.

Більше про діяльність Гро-
мадського центру право-
суддя в м. Татарбунари 
дізнавайтеся за посилан-
ням:

Громадський центр правосуддя в м. Татарбунари щорічно долучається до проведення міжнародної акції "16 днів активізму проти 
гендерно зумовленого насильства". Протягом  25 листопада - 10 грудня 2024 року представники Громадського центру правосуддя спільно 
з партнерськими організаціями провели низку навчальних та просвітницьких заходів для привернення уваги до запобігання та протидії 
домашньому насильству й торгівлі людьми, а також активізації діяльності та співпраці державних установ і громадських організацій у цій 
сфері. Під час обговорень, які пройшли в колі державних і недержавних організацій, відзначено вплив чинника війни на загострення проблем 
із гендерним насильством та необхідність міжсекторної співпраці в громадах.

ГРОМАДСЬКИЙ ЦЕНТР ПРАВОСУДДЯ ПІДТРИМАВ 
ЩОРІЧНУ АКЦІЮ "16 ДНІВ ПРОТИ НАСИЛЬСТВА"

Громадський центр правосуддя в м. Татарбунари працює як мультифунціональний хаб, який впроваджує людиноорієнтований підхід на місцевому рівні та 
допомагає громадам впоратись з правовими, безпековими та гуманітарними викликами, пов'язаними з військовою агресією рф проти України. Діяльність 
Громадського центру правосуддя в м. Татарбунари впроваджується Одеською обласною організацією ВГО "Комітет виборців України".
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Метою обговорення на 
круглому столі "Як місцева 
влада в Одеській області 
сприяє адаптації та інте-
грації внутрішньо перемі-
щених осіб в умовах пов-
номасштабної війни" було 
привернути увагу до важ-
ливості підтримки ВПО на 
рівні невеликих громад та 
розвитку місцевої політики 
з адаптації та інтеграції та-
ких громадян. Для дискусії 
організатори вибрали три 
основні теми: комунікація 
з ВПО та оцінка потреб у 
громадах, впроваджен-
ня місцевих програм під-
тримки ВПО та діяльність 
Рад ВПО. До обговорення, 
яке пройшло в приміщенні 
медіацентру Татарбунар-
ської публічної бібліотеки, 
долучилися 17 учасни-
ків - представники Татар-
бунарської та Арцизької 
міських рад, члени Ради з 
питань ВПО, внутрішньо пе-
реміщені особи, правни-
ки та громадські активісти. 
В рамках заходу вдалось 
обговорити проблеми та 
добрі практики місцевої 
політики з підтримки ВПО, 
а також спільно напра-
цювати рекомендації в 
цій сфері. Окрім продук-
тивної дискусії, важливим 
результатом заходу стало 
покращення комунікації як 
між громадами, так і між 
місцевою владою та ВПО.

Основою для обговорен-
ня став попередній варіант 
аналітичного звіту щодо 
підтримки місцевою вла-
дою процесів адаптації 
та інтеграції ВПО в умовах 

повномасштабної війни, 
який підготували експерти 
Громадської приймальні 
УГСПЛ в м. Одесі.

" При підготовці звіту 
ми спиралися на 

стратегічні цілі Стратегії 
державної політики щодо 
внутрішнього переміщен-
ня на період до 2025 року 
щодо сприяння адаптації 
та інтеграції ВПО у при-
ймаючих громадах. На 
прикладі Татарбунарської 
та Арцизької громад було 
проаналізовано стан ін-
формування та комуніка-
ції місцевої влади з ВПО, 
впровадження довгостро-
кових місцевих програм 
підтримки та залучення 
ВПО до здійснення місце-
вої політики через діяльність 
Рад ВПО. Експерти При-
ймальні визначили важли-
ві напрямки покращення 
місцевої політики, які після 
обговорення будуть до-
працьовані та представле-
ні окремими аналітичним 
звітом", - зазначив право-
вий радник Громадської 
приймальні УГСПЛ в м. 
Одесі Артем Таукач.

У звіті виділено декілька 
важливих інструментів, які 
повинні використовува-
тися в місцевій політиці з 
підтримки ВПО. Зокрема, 
для якнайшвидшої адап-
тації вони мають володіти 
інформацією про можли-
вості реалізації своїх прав 
у приймаючій громаді, а 
громада має розуміти 
їхні потреби та можливо-
сті. Відповідно, органи міс-

цевого самоврядування 
(ОМС) повинні використо-
вувати усі доступні канали 
інформаційної підтримки 
ВПО. Як добру практику в 
цьому напрямку виділено 
підготовку та оновлення 
"дорожніх мап" для ВПО з 
найбільш актуальних по-
слуг, які містять актуальні 
контакти надавачів послуг, 
процедури отримання та 
необхідні документи. Екс-
перти підкреслили, що 
ОМС мають регулярно 
здійснювати оцінку потреб 
ВПО та враховувати її ре-
зультати при плануванні та 
здійсненні місцевої політи-
ки з підтримки ВПО.

Під час заходу підкрес-
лили важливість розробки 
та впровадження в грома-
дах місцевих комплексних 
чи "точкових" програм, які 
забезпечать ВПО право-
вою, гуманітарною, пси-
хосоціальною підтримкою 
відповідно до актуальних 
потреб. Експерти відзна-
чили, що в обох громадах 
ОМС створили сприятливу 
місцеву нормативну базу 
для підтримки ВПО. Так, в 
Арцизькій громаді у груд-
ні 2023 року затвердже-
на Програма підтримки 
внутрішньо переміщених 
осіб на 2024-2025 роки. 
Пріоритетними напрям-
ками Програми визначе-
но реалізацію житлових 
та освітніх прав, підтримку 
дітей, соціальний захист, 
медичне забезпечення, 
психологічну підтримку та 
працевлаштування. Водно-
час практична реалізація 
місцевих програм в обох 
громадах направлена пе-
реважно на забезпечен-
ня житла для ВПО. Заходи 
економічної та культурної 
адаптації, психосоціальна 
допомога залишаються 
поза фінансовою та ор-
ганізаційною підтримкою 
з боку ОМС і здійснюються 
переважно громадськими 
організаціями та волонтер-
ськими спільнотами.

Одним з інструментів діа-
логу та взаємодії ВПО з вла-
дою є створення Рад ВПО 
як дорадчого органу, який 
успішно впроваджено в 
обох громадах. В Татарбу-

нарській та Арцизькій гро-
маді саме ОМС виступи-
ли ініціаторами створення 
Рад у справах ВПО та під-
тримують їх розвиток. Од-
ними з напрямків розвитку 
Рад є посилення інформу-
вання про діяльність та ко-
ординація з Радами ВПО 
в районах/області, а та-
кож посилення потенціалу 
членів Рад з планування та 
реалізації ініціатив щодо 
захисту та адвокації прав 
та інтересів ВПО в громаді.

В ході дискусії представ-
ники Татарбунарської та 
Арцизької громад обміня-
лися досвідом підтримки 
ВПО у громадах: 

" По приїзду до на-
шої громади вони 

відвідують ЦНАП з метою 
постановки на облік, де 
їм надають необхідну кон-
тактну інформацію. На 
офіційному сайті грома-
ди опубліковані контак-
ти "гарячої лінії" Арцизької 
міської ради, де жителі, 
у тому числі ВПО, можуть 
отримати кваліфіковану 
допомогу або ж контакти 
відповідальних за це осіб", 
- зазначила начальниця від-
ділу соціального захисту 
населення Арцизької місь-
кої ради Наталя Кваша.

" Ми постійно вноси-
мо зміни у програ-

му, враховуючи зміну по-
треб ВПО у громаді. Проте 
на громаді відобразилися 
зміни у законодавстві, зо-
крема щодо направлен-
ня коштів від "військового" 
ПДФО до державного бю-
джету. Грошей в громаді 
стало значно менше, але 
ми розуміємо, що пріо-
ритетом є підтримка ЗСУ. 
Тож враховуючи динамічні 
зміни, довготривало пла-
нувати є складним завдан-
ням", - зазначала перша 
заступниця міського голо-
ви Арцизької міської ради 
Тетяна Бахчеван.   

" Однією з ініціатив, 
запроваджених у Та-

тарбунарській громаді, є 
створення групи самодо-
помоги "Готуємо разом", 
яка складається переваж-
но з ВПО. Ідея полягає у 

тому, що учасники спільно 
готують їжу для своїх ро-
дин, а частину безоплат-
но передають іншим ВПО 
та вразливим групам. За-
раз готуємо іншу ініціати-
ву - "Новорічна ялинка для 
дітей-ВПО", під час якої з 
дітьми-ВПО будемо ство-
рювати новорічні іграш-
ки та прикрашати міську 
ялинку", - зазначив голова 
Ради з питань ВПО при Та-
тарбунарській міській раді 
Ігор Мейта.

" До нас приїхали ВПО 
з Лисичанська, ми 

їм допомагали в інтеграції, 
зокрема надавали безоп-
латне житло в користуван-
ня, а вони запросили жити 
до нас в громаду своїх 
друзів, лікарів за фахом, 
які працювали в лікарнях 
Харкова та Дніпра. Наразі 
у нас у лікарні сучасне об-
ладнання і, найголовніше, 
фахові спеціалісти з-по-
між ВПО, що, безумовно, 
приносить користь для всі-
єї громади. Зараз в Арцизі 
плануємо перебудувати 
на смарт-квартири будів-
лю колишнього гуртожит-
ку, які будуть безоплатно 
передаватися ВПО, а якщо 
у них не буде такої потре-
би, то жителям громади у 
порядку квартирної черги. 
Технічне завдання створе-
не, шукаємо донора на 
умовах співфінансуван-
ня", - розповіла перша за-
ступниця міського голови 
Арцизької міської ради Те-
тяна Бахчеван.

Окремо учасники дис-
кусії обговорили важли-
вість впровадження Закону 
України "Про внесення змін 
до деяких законів Украї-
ни щодо народовладдя 
на рівні місцевого само-
врядування", який спрямо-
ваний на залучення гро-
мадян до роботи органів 
місцевого самоврядуван-
ня через консультативні 
інструменти та приведен-
ня законодавства у відпо-
відність до Рекомендацій 
Ради Європи. Серед іншо-
го, реалізація цього Закону 
сприятиме інтеграції ВПО в 
життя громад, в яких вони 
проживають.

26 листопада 2024 року в Одеській області пройшло обговорення стану підтримки місцевою владою процесів адаптації та інтеграції ВПО 
в умовах повномасштабної війни на локальному рівні. Учасники дискусії обговорили попередній звіт з аналізом місцевої політики щодо 
комунікації, підтримки та залучення внутрішньо переміщених осіб, який підготували фахівці Громадської приймальні Української Гельсінської 
спілки з прав людини (УГСПЛ) в м. Одесі, що працює на базі Одеської обласної організації ВГО "Комітет виборців України". 

В ОДЕСЬКІЙ ОБЛАСТІ ОБГОВОРИЛИ СТАН ЗДІЙСНЕННЯ 
МІСЦЕВОЇ ПОЛІТИКИ З ПІДТРИМКИ ВПО

Захід організовано Громадською приймальнею УГСПЛ в м. Одесі спільно з Радою з питань ВПО при Татарбунарській міській раді Одеської області. Громадська 
приймальня Української Гельсінської спілки з прав людини (УГСПЛ) у м. Одесі працює на базі Одеської обласної організації ВГО "Комітет виборців України". Цей 
Проєкт став можливим завдяки Агентству Сполучених Штатів з міжнародного розвитку та щедрій підтримці американського народу через Проєкт "Відновлення та 
відповідальність через права людини (ПравоЗахист)".
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Підпишись та розкажи дру-
зям, поділись постом про 
те, як підтримати незалежну 
журналістику. 
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t.me/intentpress

Ми в instagram: 
instagram.com/intent.press

Ми у twitter: 
twitter.com/intent_press
Ми у YouTube: 
youtube.com/@intentpress

ЯК ЗРОБИТИ БЮДЖЕТНИЙ ПРОЦЕС ПРОЗОРИМ: 
СТАРТУВАЛА НАВЧАЛЬНА КОМПОНЕНТА ДЛЯ ГРОМАД-ПАРТНЕРОК 
ПРОГРАМИ USAID DOBRE

Першими навчання про-
ходять 120 представників і 
представниць органів міс-
цевого самоврядування. 
Вони опановують основи 
бюджетної прозорості, от-
римують практичні інстру-
менти для забезпечення  
підзвітності, доброчесно-
сті, інклюзивності бюджет-
ного процесу, обмінюють-
ся досвідом, дізнаються 
про успішні практики зві-
тування в територіальних 
громадах та залучення 
громадян. Другим етапом 
навчальної компоненти 
стане цикл тренінгів для 
60 представників і пред-
ставниць громадянського 
суспільства цих же тери-
торіальних громад: вони 
дізнаватимуться про етапи 
бюджетного процесу, ан-
тикорупційні інструменти 
та їхнє практичне засто-
сування, про проведення 
громадської антикоруп-
ційної експертизи та анти-
корупційного моніторингу, 
а також будуть напрацьо-
вувати механізми співпра-
ці з місцевою владою для 
того, щоб інформувати 
громадян про бюджет та 
залучати їх до всіх етапів 
бюджетного процесу.  

" Ми спланували на-
вчальну компоненту 

для територіальних гро-
мад таким чином, щоб за-
лучати до тренінгів і тих, хто 
безпосередньо працює 
з бюджетами на місцях, 
тобто фахівців/чинь ОМС, і 

тих, хто має, з одного боку, 
моніторити бюджетні про-
цеси, з іншого - допомага-
ти владі побудувати містки 
взаємодії й довіри з жите-
лями, тобто громадських 
діячів/ок. 

На наших тренінгах, які 
мають максимально по-
тужну практичну складо-
ву, учасники/ці опанову-
ють цілком реалістичні, 
дієві механізми для за-
безпечення прозорості 
бюджетного процесу: це 
максимально широке ін-
формування громадян; 

консультування з жителя-
ми,  яке  означає  двосто-
ронню  взаємодію між 
владою та громадянами; 
та забезпечення  активної  
участі громадян. Важливо, 
щоб і представники/ц вла-
ди, і громадянської спіль-
ноти отримали навички та 
зручні для використання 
в реаліях своєї громади 
інструменти з підвищен-
ня прозорості місцевого 
бюджету", – розповів ко-
ординатор Громадського 
Партнерства "За прозорі 
місцеві бюджети!" Анато-
лій Бойко.

Після проведення тренін-
гових заходів експерти/ки 
проєкту організують два 
хакатони для молодіжних 
активістів/ок з територі-
альних громад на тему 
доброчесності та запобі-
гання корупції. Очікується, 
що за їхніми результатами 
буде реалізовано три най-
кращі ініціативи, які роз-
повсюджуватимуться для 
всіх громад-партнерок 
Програми USAID DOBRE.

Проєкт "Протидія корупції 
та впровадження добро-
чесності в територіальних 

громадах" організовано 
Громадським Партнер-
ством "За прозорі місце-
ві бюджети!" спільно з ГО 
"Центр політичних студій" в 
межах Програми "Децен-
тралізація приносить кра-
щі результати та ефектив-
ність" (DOBRE).

Програма USAID "Де-
централізація прино-
сить кращі результати та 
ефективність" (DOBRE) - 
це дев'ятирічна програ-
ма, що виконується Гло-
бал Ком'юнітіз (Global 
Communities) та фінан-
сується Агентством США 
з міжнародного розвитку 
(USAID). Програма DOBRE 
тісно співпрацює зі 100 
територіальними грома-
дами у десяти областях 
України, щоб допомогти 
їм реалізувати переваги та 
справитися із викликами, 
які приносить децентра-
лізація. Програма DOBRE 
надає технічну та матері-
альну підтримку грома-
дам задля допомоги їм 
здійснювати урядування 
відкрито та підзвітно; відпо-
відати на потреби грома-
дян; підтримувати активну 
залученість громадян до 
прийняття рішень та виро-
блення політик.

Для 60 територіальних громад, що є партнерками Програми USAID DOBRE, у листопаді стартував комплекс навчальних заходів. Тренінги, 
присвячені темам бюджетної прозорості й управлінню публічними фінансами та моніторингу доброчесності, проводять експерти й експертки 
проєкту "Протидія корупції та впровадження доброчесності в територіальних громадах", що реалізується Громадським Партнерством "За 
прозорі місцеві бюджети!" спільно з ГО "Центр політичних студій". 


